

Conference

Cryptocurrency Regulation:

Comparative Perspective UAE/EU

Programme



Thursday 19 January 2023

2:00 pm - 7:00 pm

**Robert de Sorbon Amphitheatre,
Sorbonne University Abu Dhabi**

Cryptocurrency Regulation: Comparative Perspective UAE/UE

Scientific Direction

Dominique Legeais, Professor, Université Paris Cité, Director of CEDAG
Nathalie Martial-Braz, Professor SUAD, Université Paris Cité, CEDAG

Research Project

The United Arab Emirates, in the perspective of the post-oil era, dreams of being a key place for crypto-currencies, however legally the local organization, on these issues in particular, is not simple. Federal organization with free zones (DIFC and ADGM) within the various emirates which are as many layers of regulation, with different regulators, to be reconciled and articulated to establish themselves locally... to the point that for some players, the paradise, notably tax, that the emirates represent, could turn into a regulatory purgatory!

Crypto-currencies, their regulation and the regulation of the FinTech sector in general, as well as the various applications of blockchain technology are all essential subjects that CEDAG has been analysing for years. CEDAG has followed the construction of the European regulation on digital finance up to the agreement reached in October 2022 on the MiCA Regulation, a regulatory framework that has not yet been finally adopted.

The comparative perspective on the regulation of cryptocurrencies is of real interest both to analyze and to be inspired by the choices made by the different legislators in the face of the objectives pursued regionally in Europe and in the Middle East. It is therefore appropriate to question these regulations: can the private regulations adopted within the DIFC and ADGM free zones offer the flexibility that the European framework is often criticized for lacking? At the time of the adoption of the MiCA regulation in an (almost) federal Europe, could the future text constitute an interesting source of inspiration for the UAE legislator? Could the European example constitute a relevant framework that could inspire local legislators concerned with attracting capital by balancing the interests between flexibility, to facilitate attractiveness, and security, to prevent operators from being reluctant to set up for fear of the consequences of possible instability... which is perhaps not pure science fiction if we take the example of the bankruptcy of FTX, which has led to the disappearance of other players in the sector.

The objective, beyond the theoretical analysis of the regulation of crypto-currencies, is also to allow the operators of this singular market to discuss the regulatory constraint or, on the contrary, the opportunity to have such a framework on a market without borders and where the actors, most often unregulated, are likely to lead an emerging economic sector to its loss.

Régulation des Cryptomonnaies : Perspectives Comparatives UAE/UE

Direction scientifique

Dominique Legeais, Professeur Université Paris Cité, Directeur du CEDAG
Nathalie Martial-Braz, Professeur SUAD, Université Paris Cité, CEDAG

Projet de recherche

Les Émirats Arabes Unis, dans la perspective de l'après-pétrole, se rêvent en place incontournable des crypto-monnaies, toutefois légalement l'organisation locale, sur ces questions notamment n'est pas simple. Organisation fédérale avec des free zone (DIFC et ADGM) au sein des différents émirats qui sont autant de couches de réglementation, avec différents régulateurs, à concilier et articuler pour s'implanter localement... au point que pour certains acteurs, le paradis, notamment fiscal, que représente les émirats, pourrait se transformer en purgatoire réglementaire !

Les cryptomonnaies, leur régulation et celles plus largement du secteur et des FinTech, de même que les différentes applications de la technologie blockchain sont autant de sujets essentiels analysés depuis des années par le CEDAG qui a ainsi suivi la construction de la réglementation européenne relative à la Finance numérique jusqu'à l'accord obtenu en octobre 2022 sur le Règlement MiCA, cadre réglementaire qui n'est toutefois, à date, pas encore définitivement adopté.

La perspective comparatiste relativement à la régulation des cryptomonnaies a un véritable intérêt à la fois pour analyser et s'inspirer mutuellement par les choix réalisés par les différents législateurs face aux objectifs poursuivis régionalement en Europe et dans le Moyen-Orient. Il convient dès lors de s'interroger sur ces régulations : les régulations privées adoptées au sein des Free Zone DIFC et ADGM peuvent-elles offrir une souplesse dont il est souvent fait critique au cadre européen de manquer ? A l'heure de l'adoption du règlement MiCA dans une Europe (presque) fédérale, le futur texte peut-il constituer une source d'inspiration intéressante pour le législateur émirien ? L'exemple européen pourrait-il opportunément constituer un cadre pertinent de nature à inspirer localement un législateur soucieux d'attirer les capitaux en opérant une balance des intérêts entre souplesse, pour faciliter l'attrait, et sécurité, pour éviter que les opérateurs ne soient réticents à s'installer par crainte des conséquences d'une éventuelle instabilité... ce qui n'est peut-être pas de la pure science-fiction à s'en tenir à l'exemple de la faillite de FTX qui emporte dans son sillon la disparition en chaîne d'autres acteurs du secteur.

L'objectif, au-delà de l'analyse théorique de la régulation des cryptomonnaies, est en effet également de permettre aux opérateurs de ce marché singulier d'échanger sur la contrainte réglementaire ou au contraire sur l'opportunité de disposer d'un tel cadre sur un marché dépourvu de frontière et où les acteurs, le plus souvent non régulés, sont susceptibles d'entraîner vers sa perte un secteur économique émergent.

Programme

2:00 pm

Introductory remarks

Nathalie Martial-Braz, Professor SUAD, Université Paris Cité, CEDAG

I. The regulatory framework: The recognition of cryptocurrencies and the status of operators

2:30 pm

The UAE framework

Ashish Banga, Senior Associate, Banking & Finance Al Tamimi & Company

3:00 pm

The European framework

H. de Vauplane, Partner, Kramer Levine Paris

3:30 pm

Cross and comparative discussion on the regulatory frameworks presented

3:45 pm

Coffee break

II. The impact of the FTX bankruptcy on the survival of the sector

4:15 pm

Round table: Crossed views on the impact of FTX's bankruptcy on the survival of the sector

» Moderator :

Nathalie Martial-Braz, Professor SUAD, Université Paris Cité, CEDAG

» Panellists :

D. Legeais Professor, Université Paris Cité, CEDAG

Ashish Banga, Senior Associate, Banking & Finance Al Tamimi & Company

Jehanzeb Awan, Founder and CEO Jawan Partners

H. de Vauplane, Partner, Kramer Levine Paris

5:30 pm

End of the event

Projet de programme

14h

Propos Introductifs

Nathalie Martial-Braz, Professeur SUAD, Université Paris Cité, CEDAG

I. Le cadre réglementaire : La reconnaissance des cryptomonnaies et le statut des opérateurs

14h30

Le cadre émirien

Ashish Banga, Senior Associate, Banking & Finance Al Tamimi & Company

15h

Le cadre européen

H. de Vauplane, Avocat associé, Kramer Levine Paris

15h30

Discussion croisée et comparative sur les cadres réglementaires présentés

15h45

Pause Café

II. L'incidence de la faillite de FTX sur la survie du secteur

16h15

Table ronde : Regards croisés sur l'incidence de la faillite de FTX sur la survie du secteur

» Modérateur :

Nathalie Martial-Braz, Professeur SUAD, Université Paris Cité, CEDAG

» Panélistes :

D. Legeais Professeur Université Paris Cité, CEDAG

Ashish Banga, Senior Associate, Banking & Finance Al Tamimi & Company

Jehanzeb Awan, Founder and CEO Jawan Partners.

H. de Vauplane, Avocat associé, Kramer Levine Paris

17h30

Fin de la manifestation

